



THE PRESENT TENSES

Present tense refers to verb forms describing actions happening now, habitual actions, or general truths, broken down into four types in English: Simple Present (I work), Present Continuous (I am working), Present Perfect (I have worked), and Present Perfect Continuous (I have been working), each showing different aspects of current or ongoing time.

[Mit Präsens sind Verbformen gemeint, die Handlungen beschreiben, die gerade stattfinden, gewohnheitsmäßige Handlungen oder allgemeine Wahrheiten. Im Englischen lassen sich vier Arten unterscheiden: Simple Present (I work), Present Continuous (I am working), Present Perfect (I have worked) und Present Perfect Continuous (I have been working). Jede dieser Formen zeigt einen anderen Aspekt der gegenwärtigen oder andauernden Zeit.]

✓ PRESENT TENSE

Definition:

The **Present Tense** is used to talk about actions that happen **now**, **regularly**, or are **generally true**.

□ TYPES OF PRESENT TENSE

There are four types of Present Tense:

- | | |
|--|--------------------------|
| 1. Simple Present Tense | (Präsens) |
| 2. Present Continuous Tense | (Präsens (Verlaufsform)) |
| 3. Present Perfect Tense | (Perfekt) |
| 4. Present Perfect Continuous Tense | (Perfekt (Verlaufsform)) |

SIMPLE PRESENT TENSE	Präsens
1.SIMPLE PRESENT TENSE □ Definition Simple Present Tense is used to express daily habits, general facts, routines, and universal truths. □ Structure	1. Präsens □ Definition Das Präsens wird verwendet, um alltägliche Gewohnheiten, allgemeine Fakten, Routinen und allgemeingültige Wahrheiten auszudrücken. □ Struktur

Subject + base verb (s/es for he/she/it) Affirmative: ☐ I play cricket. Negative: ☐ I do not play cricket. Interrogative: ☐ Do you play cricket?	Subjekt + Infinitiv (s/es für er/sie/es) Aussagesatz: ☐ Ich spiele Cricket. Verneinung: ☐ Ich spiele kein Cricket. Fragesatz: ☐ Spielst du Cricket?
✦✦ Uses with Examples (5) 1. Daily routine – <i>I wake up early.</i> 2. Habit – <i>She drinks tea every morning.</i> 3. Universal truth – <i>The sun rises in the east.</i> 4. Fact – <i>Water boils at 100°C.</i> 5. Scheduled event – <i>The train arrives at 6 AM.</i>	✦✦ Anwendungsbeispiele (5) Tagesroutine – Ich wache früh auf. Gewohnheit – Sie trinkt jeden Morgen Tee. Allgemeine Wahrheit – Die Sonne geht im Osten auf. Fakt – Wasser siedet bei 100 °C. Geplantes Ereignis – Der Zug kommt um 6 Uhr morgens an.
Paragraphs (2) Paragraph 1: Simple Present Tense is commonly used in daily life. We use it to talk about our habits and routines. For example, people say “I go to school every day” or “She reads books at night.” It helps us describe actions that happen again and again. Paragraph 2: This tense is also used to express general facts and truths. Scientific facts and universal laws are always written in the simple present tense. Because these facts never change, the simple present tense is the best choice to express them.	☐ Absätze (2) Absatz 1: Das Präsens wird häufig im Alltag verwendet. Wir nutzen es, um über unsere Gewohnheiten und Routinen zu sprechen. Zum Beispiel sagt man: „Ich gehe jeden Tag zur Schule“ oder „Sie liest abends Bücher“. Es hilft uns, wiederkehrende Handlungen zu beschreiben. Absatz 2: Diese Zeitform wird auch verwendet, um allgemeine Fakten und Wahrheiten auszudrücken. Wissenschaftliche Fakten und universelle Gesetze werden immer im Präsens formuliert. Da sich diese Fakten nicht ändern, ist das Präsens die beste Wahl, um sie auszudrücken.

2PRESENT CONTINUOUS TENSE

📖 Definition

Present Continuous Tense shows an action that is **happening right now** or **temporary**.

📖 Structure

Subject + is/am/are + verb + ing

- **Affirmative:**
 - ☐ I am reading a book.
- **Negative:**
 - ☐ I am not reading a book.
- **Interrogative:**
 - ☐ Am I reading a book?

2Präsens (Verlaufsform)

☐ Definition

Die Verlaufsform beschreibt eine Handlung, die gerade stattfindet oder vorübergehend ist.

☐ Struktur

Subjekt + is/am/are + Verb + -ing

Aussagesatz:

☐ Ich lese gerade ein Buch.

Verneinung:

☐ Ich lese kein Buch.

Fragesatz:

☐ Lies ich gerade ein Buch?

💡 Uses with Examples (5)

1. Action happening now – *She is cooking food.*
2. Temporary action – *I am staying here for a week.*
3. Current trend – *People are using smartphones a lot.*
4. Planned future – *We are going to Delhi tomorrow.*
5. Annoying habit – *He is always complaining.*

💡 Verwendung mit Beispielen (5)

1. Aktuelle Handlung – Sie kocht gerade.
2. Vorübergehende Handlung – Ich bleibe eine Woche hier.
3. Aktueller Trend – Die Leute nutzen Smartphones sehr viel.
4. Geplante Zukunft – Wir fahren morgen nach Delhi.
5. Nervige Angewohnheit – Er beschwert sich ständig.

📖 Paragraphs (2)

Paragraph 1:

Present Continuous Tense is used when an action is going on at the moment of speaking. For example, "I am writing an essay" shows that the action is happening now. This tense gives a sense of immediacy.

Paragraph 2:

This tense is also used for temporary actions and future plans. When we talk about arrangements already decided, we often use the present continuous tense. It makes the sentence more natural and clear.

☐ Absätze (2)

Absatz 1: Das Präsens (Verlaufsform) wird verwendet, wenn eine Handlung im Moment des Sprechens stattfindet. Zum Beispiel: „Ich schreibe gerade einen Aufsatz.“ Dies zeigt, dass die Handlung jetzt geschieht. Diese Zeitform vermittelt ein Gefühl der Unmittelbarkeit.

Absatz 2: Diese Zeitform wird auch für vorübergehende Handlungen und zukünftige Pläne verwendet. Wenn wir über bereits getroffene Vereinbarungen sprechen, verwenden wir oft das Präsens (Verlaufsform). Es lässt den Satz natürlicher und verständlicher klingen.

3PRESENT PERFECT TENSE

📖 Definition

Present Perfect Tense is used for actions that **started in the past but are connected to the present.**

📖 Structure

Subject + has/have + past participle (V³)

- **Affirmative:**
 - ☐ I have finished my work.
- **Negative:**
 - ☐ I have not finished my work.
- **Interrogative:**
 - ☐ Have you finished your work?

3 Perfekt

☐ Definition

Das Perfekt wird für Handlungen verwendet, die in der Vergangenheit begonnen haben, aber mit der Gegenwart in Verbindung stehen.

☐ Struktur

Subjekt + hat/haben + Partizip Perfekt (V³)

Aussagesatz:

☐ Ich habe meine Arbeit beendet.

Verneinung:

☐ Ich habe meine Arbeit nicht beendet.

Fragesatz:

☐ Hast du deine Arbeit beendet?

✦📖 Uses with Examples (5)

1. Recently completed action – *She has completed the task.*
2. Life experience – *I have visited Jaipur.*
3. Result in present – *He has lost his keys.*
4. With just/already/yet – *They have already eaten.*
5. Repeated action – *I have watched this movie twice.*

✦📖 Verwendung mit Beispielen (5)

1. Kürzlich abgeschlossene Handlung – Sie hat die Aufgabe abgeschlossen.
2. Lebenserfahrung – Ich habe Jaipur besucht.
3. Ergebnis in der Gegenwart – Er hat seine Schlüssel verloren.
4. Mit gerade/bereits/noch nicht – Sie haben bereits gegessen.
5. Wiederholte Handlung – Ich habe diesen Film zweimal gesehen.

📖 Paragraphs (2)

Paragraph 1:

Present Perfect Tense connects the past with the present. The exact time of the action is not mentioned. It focuses on the result rather than the action itself.

Paragraph 2:

This tense is widely used in conversations to talk about experiences and achievements. It is especially useful when the action affects the present situation.

☐ Absätze (2)

Absatz 1: Das Perfekt verbindet Vergangenheit und Gegenwart. Der genaue Zeitpunkt der Handlung wird nicht genannt. Der Fokus liegt auf dem Ergebnis, nicht auf der Handlung selbst.

Absatz 2: Diese Zeitform wird häufig in Gesprächen verwendet, um über Erlebnisse und Erfolge zu sprechen. Sie ist besonders nützlich, wenn die Handlung die gegenwärtige Situation beeinflusst.

4PRESENT PERFECT CONTINUOUS TENSE

📖 Definition

Present Perfect Continuous Tense is used for actions that **started in the past and are still continuing**.

📖 Structure

Subject + has/have + been + verb + ing

- **Affirmative:**
☐ I have been studying for two hours.
- **Negative:**
☐ I have not been studying for two hours.
- **Interrogative:**
☐ Have you been studying for two hours?

4Präsens Perfekt (Verlaufsform)

☐ Definition

Das Präsens Perfekt (Verlaufsform) wird für Handlungen verwendet, die in der Vergangenheit begonnen haben und noch andauern.

☐ Struktur

Subjekt + has/have + been + Verb + -ing

Aussagesatz:

- ☐ Ich habe zwei Stunden lang gelernt.

Verneinung:

- ☐ Ich habe nicht zwei Stunden lang gelernt.

Fragesatz:

- ☐ Hast du zwei Stunden lang gelernt?

✨Uses with Examples (5)

16. Action continuing – *She has been working here since 2020.*
17. Duration – *I have been waiting for an hour.*
18. Cause of result – *He is tired because he has been running.*
19. Repeated action – *They have been arguing all day.*
20. Temporary habit – *I have been reading a lot these days.*

✨Verwendung mit Beispielen (5)

Andauernde Handlung – Sie arbeitet hier seit 2020.

Dauer – Ich warte schon eine Stunde.

Ursache des Ergebnisses – Er ist müde, weil er gerannt ist.

Wiederholte Handlung – Sie streiten sich schon den ganzen Tag.

Vorübergehende Gewohnheit – Ich lese in letzter Zeit viel.

📖 Paragraphs (2)

Paragraph 1:

Present Perfect Continuous Tense emphasizes the duration of an action. It shows how long an activity has been going on. Words like *since* and *for* are commonly used.

Paragraph 2:

This tense helps us understand the cause of a present condition. When we see the result of a long action, we often use this tense to explain the reason behind it.

📖 Paragraphs (2)

Paragraph 1:

Present Perfect Continuous Tense emphasizes the duration of an action. It shows how long an activity has been going on. Words like *since* and *for* are commonly used.

Paragraph 2:

This tense helps us understand the cause of a present condition. When we see the result of a long action, we often use this tense to explain the reason behind it.